

Season Four: The Second Jahiliyyah

Narration / Voice Over	Visual/ Effect
<p data-bbox="188 527 418 569">EPISOD 44</p> <p data-bbox="188 632 802 674">ASAL USUL BANGSA ARAB</p> <p data-bbox="188 743 363 785">SUARA:</p> <p data-bbox="188 854 954 1873">KAJIAN ILMIAH YANG MEMBERI TUMPUAN KEPADA EVOLUSI BAHASA SEMITIK DALAM USAHA UNTUK MENUNJUKKAN KUMPULAN BAHASA YANG BERKEMBANG DARIPADA BAHASA IBRANI, PHOENICIAN, HEBREW, ARAB, YAMAN, BABYLONIA, DAN ASSYRIA. KAJIAN-KAJIAN LAIN TELAH MENKAKI SEJARAH ORANG-ORANG ARAB BERKENAAN DENGAN TUNTUTAN MEREKA SEBAGAI KETURUNAN ISMAEL, METODOLOGI SALASILAH ARAB, DAN LAIN-LAIN MESOPOTAMIA PURBA TERUS MENAMBAT HATI AHLI SEJARAH, AHLI BAHASA, AHLI SOSIOLOGI, AHLI GEOLOGI,</p>	

DAN AHLI ANTROPOLOGI KERANA IA DIANGGAP BUAIAN TAMADUN MANUSIA. KAJIAN AWAL CUBA UNTUK MENYELESAIKAN PERCANGGAHAN JELAS DAN KESIMPULAN LAWAN DIBENTUK OLEH SARJANA BARAT DAN MUSLIM MENGENAI KESAHIHAN DAN KERELEVANAN SUMBER-SUMBER ISLAM DAN HUBUNGANNYA DENGAN SUMBER-SUMBER LAIN. BUKTI PERTAMA PENSEJARAHAN ARAB BERMULA SEJAK ABAD KEDUA HIJRAH MEMBERI TUMPUAN KEPADA BIOGRAFI RASULULLAH SAW, PARA SAHABAT BAGINDA, DAN PENGGANTIAN MEREKA. TULISAN-TULISAN IBN ISHĀQ'S DIKETAHUI BERDASARKAN TRADISI TERDAHULU SEPERTI ABBĀN IBN CUTHMĀN ALCAFFĀN (D.100A.H.), WAHB BIN MUNABBIH (D.34A.H. / 732C.E), CURWAH BIN AL -ZUBAYR (D.94A.H. / 712C.E), SHARḤABĪL IBN SACD (D.123A.H. / 740C.E) DAN CĀSIM BIN UMAR BIN QATADAH (D.120A.H. / 737C.E). BELIAU PERCAYA BAHAWA BIDANG MEREKA ULAMA TERDIRI DARIPADA EKSPEDISI DAN

MERUPAKAN PENGENALAN YANG MEMBUKA JALAN BAGI ORANG-ORANG YANG MENGIKUTI MEREKA SEPERTI AL-ZUHRI (D.124A.H. / 741C.E), IBN HAZM (D.130A.H. . ATAU 135H), IBN ISHAQ (D.151A.H. / 761C.E) DAN AL-WAQIDI (D.207A.H. / 822C.E). AL-ZUHRI ADALAH ORANG YANG BERKEMBANG PENGUMPULAN RIWAYAT-RIWAYAT DAN PENGESAHAN MEREKA. UNTUK MEWUJUDKAN PAUTAN INI DENGAN EKSPEDISI ISLAM YANG AWAL (MAGHAZI), BELIAU MENGGUNAKAN SIRAH TEMPOH ATAU RIWAYAT (DALAM ERTI BIBLIOGRAFI) SEPERTI YANG DILAKUKAN OLEH IBNU ISHAQ YANG MENGUMPUL KISAH SEJARAH DALAM BENTUK HADIS RASULULLAH SAW (HADIS), PUISI DAN CERITA RAKYAT. BIOGRAFI IBN ISHAQ NABI (AL-SIRAH AL-NABAWIYYAH) HANYA DIPELIHARA DALAM VERSI SEMAKAN IBN HISHAM (D.218H / 812C.E). SATU LAGI SUMBER PENTING DALAM SEJARAH UMAT ISLAM YANG AWAL ADALAH EXPEDITIONS TENTU AL-WAQIDI

INI (AL-MAGHAZI). AL-TABARI (D.310H) DIKENALI SEBAGAI AHLI SEJARAH SEPENUHNYA YANG PERTAMA YANG MEMBAWA PENULISAN SEJARAH ISLAM UNTUK TEMPOH MATANG DAN DIGUNAKAN MELIPUTI SEGALA ISI PENGETAHUANNYA DAN METODOLOGI SEBAGAI PERAWI HADIS (HADIS) DAN SARJANA UNDANG-UNDANG (FAQIH). KRAF PENULISAN SEJARAH ITU DIBANGUNKAN DALAM TIGA ABAD PERTAMA TAMADUN ISLAM, PUSAT-PUSAT UTAMANYA YANG TERLETAK DI MADINAH, KUFUH, DAN BASRAH.

JAT RETSO SEORANG AHLI SEJARAH BERPENDAPAT BAHAWA PERSOALAN ASAL-USUL ORANG-ORANG ARAB TIDAK BOLEH DIJAWAB DENGAN BERGANTUNG SEMATA-MATA KEPADA SUMBER-SUMBER BAHASA ARAB SEMATA-MATA. TERDAPAT SUMBER YANG JAUH LEBIH TUA DARIPADA TEKS-TEKS BAHASA ARAB DAN ISLAM. BAHASA ARAB BERMULA DENGAN KAJIAN TENTANG ASAL-USUL ISTILAH 'ARAB' DAN

MENAWARKAN PENJELASAN MENGENAI MAKNA ASAS ARABA (عرب). DALAM HAL INI, SUMBER-SUMBER ARAB ISLAM MENAWARKAN PELBAGAI JENIS MAKNA. WALAU BAGAIMANAPUN, PERSOALAN TIMBUL TENTANG BAGAIMANA UNTUK MENERANGKAN ERTI YANG TEPAT ISTILAH INI BERDASARKAN MORFOLOGI DAN PERBEZAAN SEMANTIK ANTARA ARABA, YA`RIBU DAN ARABUN. ISTILAH-ISTILAH INI BERASAL DARI ARABA YANG MERUPAKAN ASAL KALIMAH ARAB. PENYELIDIK PERCAYA BUKTI DALAM SUMBER-SUMBER TERTUA PERLU DIKAJI JUGA SEBELUM SINTESIS BERDASARKAN ARAB ISLAM DAN BUKTI SUMBER LUARAN. RETSO, TELAH MENDATANGKAN CONTOH DARI TEKS-TEKS ASSYURIAH DARIPADA TIGLAT PILESER SETERUSNYA DI MANA BEBERAPA NAMA MUNCUL DISEBUT DALAM PERJANJIAN LAMA SEPERTI PERKATAAN ATAU SABA SHEBA, EFA, MEQUINIM, NEBAYOT, QEDAR (QAYDĀR),

ADBE`EL, DUMMA DAN MASSA .
BELIAU BERHUJAH BAHAWA
SUMBER ASSYRIA
KONTEMPORARI TIDAK
MENYOKONG IDENTITI TENTANG
ORANG-ORANG ARAB KECUALI
QEDAR (QAYDĀR) DAN DUMMA.
PADA PANDANGAN BELIAU,
KAUM INI TELAH MENJELASKAN
IDENTITI ARAB UNTUK SEMUA
BANGSA ISMAEL DAN SEMUA
ORANG YANG TINGGAL DI
SEMENANJUNG ARAB.

NAMUN BERBEZA DENGAN
PANDANGAN RETSO ITU,
JOSEPHUS MENGENAL PASTI
BAHAWA 'KETURUNAN ISMAEL'
SEBAGAI 'ARAB' INI TELAH
DISEBUT DI DALAM ANTIKUITI
TERKENAL ORANG YAHUDI
SEPERTI BERIKUT:

*BUT AS FOR THE ARABIANS, THEY
CIRCUMCISE AFTER THE
THIRTEENTH YEAR, BECAUSE THE
FOUNDER OF THEIR NATION, WHO
WAS BORN TO ABRAHAM OF THE
CONCUBINE, WAS CIRCUMCISED AT
THAT AGE; CONCERNING WHOM I
WILL PRESENTLY GIVE A
PARTICULAR ACCOUNT, WITH*

GREAT EXACTNESS... WHEN THE LAD WAS GROWN UP, HE MARRIED A WIFE, BY BIRTH AN EGYPTIAN, FROM WHENCE THE MOTHER WAS HERSELF DERIVED ORIGINALLY, OF THIS WIFE WERE BORN TO ISMAEL TWELVE SONS: NABAIOTH, KEDAR, ABDEEL, MABSAM, IDUMAS, MASMAOS, MASAOUS, CHODAD, THEMAN, JETUR, NAPHESUS AND CADMAS. THESE INHABITED ALL THE COUNTRY FROM EUPHRATES TO THE RED SEA, AND CALLED IT NABATENE, THEY ARE AN ARABIAN NATION, AND NAME THEIR TRIBES FROM THESE, BOTH BECAUSE OF THEIR OWN VIRTUE, AND BECAUSE OF THE DIGNITY OF ABRAHAM THEIR FATHER. (TITUS FLAVIUS JOSEPHUS, [ANTIQUITIES OF THE JEWS, BOOK 1](#) CHAPTER 12, P. 18, RETRIEVABLE AT [HTTP://WWW.EARLYJEWISHWRITINGS.COM/TEXT/JOSEPHUS/ANT1.HTML](http://www.earlyjewishwritings.com/text/josephus/ant1.html). IBN SALĀM AL-JUMAḤĪ ,*TABAQĀT AS-SHU^CARĀ'*, EDIT. AL-LAJNAH AL-JĀMI^CIYAH, BEIRUT: DĀR AN-NAHḌAH AL-^CARABIYAH, 1968, P. 4)

IA BOLEH BERHUJAH BAHAWA PERBINCANGAN MENGENAI KERAJAAN QAYDĀR MERUPAKAN TITIK PERMULAAN BERBALOI APABILA KAJIAN MENDAPATI ASAL-USUL PRA-ARAB. DR TURKI BERPENDAPAT BAHAWA KERAJAAN QAYDĀR TELAH WUJUD DI UTARA SEMENANJUNG ARAB SEJAK 1000 SM. SESETENGAH AHLI SEJARAH SEPERTI LOEWE MENGANGGAP BERKEMUNGKINAN BESAR BAHAWA BAHASA ARAM TELAH MENJADI BAHASA YANG PALING BERPENGARUH PADA KETIKA ITU. DALAM HAL INI REINER MENEGASKAN BAHAWA SEKUMPULAN TEKS DWIBAHASA TERDIRI SEKITAR 1000 SM MENGANDUNGI PELBAGAI KESALAHAN SINTAKSIS DALAM VERSI SUMERIA - TERJEMAHAN DARI AKKADIA. INI MENCADANGKAN BAHAWA VERSI SUMERIA TELAH DITAMBAH KEMUDIANNYA, SAMA ADA KERANA KEPERLUAN UNTUK VERSI SUMERIA UNTUK BACAAN PEMUJaan ATAU HANYA UNTUK MEMBERI PINJAMAN LEBIH

KESAHIHAN TEKS. KETERANGAN MUKTAMAD BAHAWA AKKADIAN TELAH BAHASA RASMI TELAH TERBONGKAR APABILA KEDUA LOH AKKADIAN TELAH DITEMUI DI GAZA DITULIS DALAM TULISAN PEPAKU YANG MENGANDUNGI KONTRAK BERKAITAN PENJUALAN TANAH, BERTARIKH MENGIKUT KALENDAR ASSYRIA OLEH EPONIM TAHUN INI. BERDASARKAN PENEMUAN INI, ZINGER DISIMPULKAN BAHAWA TULISAN PEPAKU TERSELAMAT DI KANAAN DARI ZAMAN AMARNA DAN SETERUSNYA BERKHIDMAT SEBAGAI SKRIP RASMI UNTUK DOKUMEN-DOKUMEN UNDANG-UNDANG APABILA ORANG ASYUR DIKAWAL PALESTIN. A BATU KAPUR SERPIHAN KECIL YANG MENGANDUNGI AKSARA ASSYRIA DITEMUI DI SAMARIA DIKELUARKAN SEMASA PEMERINTAHAN SARGON. SALAH SATU AHLI SEJARAH ARAB ISLAM YANG MENCADANGKAN SUPAYA KUNO BAHASA ARAB ADALAH BAHASA PERTAMA MANUSIA YANG KHUSUSNYA

BAHASA SEMITIK DIPEROLEH ADALAH DAMRAH YANG MENYATAKAN: "IA SEOLAH-OLAH LEBIH MUNASABAH BAHAWA ADAM TELAH DIAJAR BUKAN SAHAJA NAMA-NAMA SEGALA SESUATU TETAPI JUGA SENI MENULIS (DI GELANGGANG TANAH LIAT) YANG DIA DIWARISKAN KEPADA KETURUNANNYA, TADBIR URUS YANG BARU DI DUNIA DAN MENULIS (IAITU RAKAMAN) TIDAK DAPAT DIPISAHKAN DARIPADA SATU SAMA LAIN. "WALAU APA PUN PEMBANGKANG SEBEGITU MENIMBULKAN DI KALANGAN AHLI SEJARAH BUKAN ARAB, DAKWAAN BAHAWA BAHASA PERTAMA MANUSIA TELAH ARAB DAN BAHASA ARAMAİK YANG ASALNYA DIALEK TEMPATAN YANG KEMUDIANNYA BERKEMBANG MENJADI DIALEK ARAMIA, LAYAK PERBINCANGAN. HAKIKAT BAHAWA BAHASA ARAM MELAKUKAN SEMEMANGNYA TIDAK PERMULAAN BAHASA ARAB TETAPI PERLU

DIPERTIMBANGKAN CABANG YANG TELAH BERHUJAH DENGAN DHAWQ YANG MENETAPKAN BAHAWA BAHASA ARAB MEMBENTUK AKAR QAHTAN, ADNAN, IBRANI DAN ARAMAİK. TEORI BELIAU DISOKONG OLEH YASEEN YANG PENYELIDIKAN KE DALAM TAMADUN MESOPOTAMIA PURBA MEMBAWA BELIAU UNTUK MEMBUAT KESIMPULAN BAHAWA SUMERIA MENETAP DI UTARA DAN AKKADIAN MENETAP DI SELATAN MESOPOTAMIA PENDATANG YANG NYATA DARI SAUDI. BELIAU BERHUJAH BAHAWA WALAUPUN BUDAYA SUMERIA TELAH LEBIH MAJU, KEDUA-DUA BAHASA BERSEPADU DAN MEMBENTUK APA YANG AKAN MENJADI BAHASA SEMITİK PURBA. WALAUPUN FAKTA BAHAWA RAMAI AHLI SEJARAH BARAT TELAH MENKATEGORIKAN MENOLAK TEORI INI, IA BERHUJAH BAHAWA IA MENAWARKAN ALTERNATIF YANG BERDAYA MAJU DAN MAMPAN KEPADA PENDEKATAN BIBLIO BERTERASKAN DINYATAKAN SEBELUM INI. IA

BOLEH DIPERHATIKAN BAHAWA AHLI SEJARAH BARAT CENDERUNG UNTUK MENOLAK DENGAN SUMBER-SUMBER ISLAM MENGENAI PERKARA INI DAN MENOLAK MEREKA SEBAGAI 'SUBJEKTIF', NAMUN GAGAL PADA MASA YANG SAMA UNTUK MENDASARKAN KESIMPULAN MASING-MASING KE ATAS FIRMA DAN TIDAK BOLEH DIPERSOALKAN BUKTI TEKS DIPETIK DARIPADA SUMBER BUKAN ARAB YANG DIBENTANGKAN SEBAGAI 'OBJEKTIF'. MENURUT SUMBER-SUMBER ARAB ISLAM, SATU PAPARAN MENCADANGKAN INDIVIDU YANG DISEBUT SEBAGAI `YACRUB` (يعرب) ADALAH ORANG YANG PERTAMA YANG BERCAKAP BAHASA ARAB, PANDANGAN KEDUA BAHAWA ISMAIL TELAH LUPA BAHASA FATHER`S, DAN PANDANGAN YANG KETIGA YANG IA ADALAH SUKU QAHTAN DARI MANA SUKU ADNAN YANG MEMPELAJARI BAHASA ARAB, BERDASARKAN PUISI KLASIK DARI HASSAN BIN THABIT: (HASSĀN THĀBIT, *DĪWĀN*

HASSĀN THĀBIT, EDIT. WALĪD
ĀURFĀT, BEIRUT: DĀR AS-ŞĀDIR,
1974, VOL. 1, P.182, JAWWĀD ĀALĪ,
*AL-MUFAṢṢAL FĪ TĀRĪKH AL-ĀARAB
QABL AL-ISLĀM*, VOL 1, P. 15.)

ويعرّب ينميه لقحطان، ينتمي * لهودِ نبيّ الله فوق الحبائكِ
يمانون عادِيّون لم يلتبس بنا* مناسبٌ شابت من أولى وأولئك
لقد كان قحطان الندى العرم جدنا* له منصب في رافع السمك
يُشهرُ

تعلمتم من منطق الشيخ يعرّب * أبينا، فصرتم معربين ذوي نفر
وكنتم قديماً ما بكم غير عجمة * كلام، وكنتم كالبهائم في الفقر

**YA'RUB DATANG DARI QAHTAN *
DARI NABI HUD, YANG SANGAT
DISUKAI DAN DISAYANGI**

**ORANG-ORANG QAHTAN
BERASAL DARI YAMAN DARI
SUKU `AD * YANG MERUPAKAN
ASAL-USUL KAUM TERSEBUT**

**TETAPI QAHTAN ADALAH DATUK
KAMI * MENGANDUNGI
KEDUDUKAN YANG TINGGI DI
KALANGAN RAKYATNYA**

KAMU TELAH MEMPELAJARI

BAHASA ARAB DARIPADA SHEIKH YA'RUB, YANG MERUPAKAN BAPA ORANG-ORANG ARAB *OLEH ITU KAMU MENJADI ORANG YANG MAHIR DALAM BERBAHASA ARAB

LAMA DAHULU, APABILA KAMU TIDAK BERTUTUR DALAM BAHASA ARAB * DIRIMU SEPERTI HAIWAN DI PADANG GURUN

MENURUT SUMBER-SUMBER INI, IA TELAH YA`RUB BIN QAHTAN, YANG TELAH MENGAJAR BAHASA ARAB KEPADA SUKU ADNAN IAITU PENDUDUK DI KAWASAN HIJAZ. BERDASARKAN TRADISI INI, BAHASA ARAB ITU BERASAL DARI YAMAN DAN KEMUDIANNYA DIPERKENALKAN KEPADA SUKU-SUKU HIJAZ YANG BERADA DI UTARA. WALAU BAGAIMANAPUN, BAHASA ARAB YANG DITUTURKAN KEMUDIAN BERBEZA DENGAN BAHASA ARAB PADA ABAD KETUJUH IAITU BAHASA ARAB AL-QUR'AN. AHLI SEJARAH ATAU AHLI BAHASA, MELIHAT TIDAK ADA SEBAB UNTUK MENOLAK SUMBER INI

IAITU BAIT-BAIT SYAIR INI, WALAUPUN IA HANYA PUISI. PUISI ARAB TIDAK SEPERTI PUISI-PUISI BAHASA YANG LAIN KERANA SELAIN MENGANDUNGI UNDIR-UNSUR SASTERA ESTETIK IA JUGA JUGA BERPERANAN MENCATAT SEJARAH DAN WATAK.

MAJORITI ORIENTALIS BARAT TELAH MENGLASIFIKASIKAN BAHAWA BAHASA ARAB SALAH SATU DARI BAHASA SEMITIK. HASIL PENGKELASAN INI YANG BERPUNCA DARIPADA TEKS YANG BERASAL DARI AKKADIA, ASSYRIA, BABYLON, DAN YUNANI SEOLAH-OLAH MENYOKONG TUNTUTAN MEREKA. PERKATAAN ARABPERTAMA MUNCUL DALAM DOKUMEN YANG DIKELUARKAN OLEH RAJA ASSYRIA SELEPAS PERTEMPURAN DI QARQAR, WILAYAH SYRIA YANG DIPERINTAH OLEH RAJA GUNDIBU YANG DIPANGGIL *ARAB*. MERUJUK KEPADA PROF. TAHA BAQIR CERITA INI TELAH MENENTUKAN BAHAWA *ARAB* MERUPAKAN PERKATAAN YANG DITULIS

DALAM TULISAN PEPAKU BERMAKSUD 'ORANG-ORANG NOMAD'. TEKS-TEKS IBRANI TELAH MENGGUNAKAN PERKATAAN YANG SAMA KEPADA "TANAH YANG DIMILIKI OLEH ORANG MISKIN YANG MENETAP DI KAWASAN DI ANTARA LAUT MATI DAN LAUT MERAH. WALAU BAGAIMANAPUN, SEMUA CONTOH DI ATAS TIDAK BERCANGGAH DENGAN SUMBER UTAMA IAITU AL-QUR'AN DAN HADIS NABAWI BEGITU JUGA PENDAPAT-PENDAPAT AHLI SEJARAH ISLAM DAN PAKAR-PAKAR FILOLOGI BERPENDAPATBAHAWA MASYARAKAT ARAB PURBA TELAH DISEBUT DI DALAM DOKUMEN-DOKUMEN PURBA. MANAKALA SYRIA PURBA PULA TELAH DIPERLUASKAN KE ATAS APA YANG DIKENALI HARI INI SEBAGAI SYRIA MODEN, LUBNAN, PALESTIN, DAN TIMUR JORDAN.

MANAKALA BAHASA SEMITIK YANG PESAT BERKEMBANG DARI SEKITAR TAHUN 2400 SEBELUM MASEHI HINGGA 538 SM

TERMASUKLAH BAHASA
AKKADIA, IBRANI, PHOENICIAN,
ASSYURIA, BABYLON,
KILDANIAH, NABATAEAN,
AMHARIAH (BAHASA ETHIOPHIA)
DAN SELAINNYA TELAH DISEBUT
SEBAGAI PRINSIP LARAS BAHASA
DARI SUDUT TATABAHASA DAN
MORFOLOGI YANG SAMA. INI
MEMBUKTIKAN BAHAWA ATAU
SEBAGAI PENANDA ARAS YANG
MANA BAHASA-BAHASA SEMITIK
INI BERASAL DARI SUMBER YANG
SAMA DI DALAM BAHASA
JERMAN DISEBUT '*URSEMITISCH*'.
GEORGES ROUX, DALAM
BUKUNYA *ANCIENT IRAQ*
MENEGASKAN BAHAWA BAHASA
SEMITIK PURBA ADALAH ASAL-
USUL BAHASA ARAB TELAH
DITOLAK OLEH PENYELIDIKAN
ANTROPOLOGI MODEN. MENURUT
PRINSIP ANTROPOLOGI MODEN,
UNTUK MENGATAKAN BAHAWA
SESUATU KAUM ITU MEMPUNYAI
ASAL-USUL YANG SAMA, DARI
KELUARGA YANG SAMA KAUM
TERSEBUT MESTILAH DIANGGAP
SEBAGAI "KOMUNITI HOMOGEN
YANG BERKONGSI BUKAN
SAHAJA DARI SUDUT BAHASA

YANG SAMA, TETAPI JUGA PSIKOLOGI, UNDANG-UNDANG DAN ADAT RESAM SERTA KEPERCAYAAN AGAMA YANG SAMA. DENGAN KATA LAIN, PENDAPAT ANTHROPOLOGY MODERN TIDAK BERSETUJU BAHAWA BAHASA ARAB ADALAH BAHASA ASAL BAGI BAHASA-BAHASA SEMITIK INI DISEBABKAN KAUM-KAUM INI TIDAK MEMPUNYAI PERKONGSIAN YANG SAMA DARI SATU PSIKOLOGI, UNDANG-UNDANG, ADAT RESAM DAN KEPERCAYAAN AGAMA!

PERSOALANNYA APAKAH PANDANGAN INI *FINAL SAY* DAN TIDAK BOLEH DIPERDEBATKAN LAGI? KERANA KALAU DILIHAT SEPINTAS LALU IANYA AGAK LONGGAR DAN AMAT MUDAH UNTUK DIPERDEBATKAN.